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ورزش

تعطیلی مسابقات فوتبال در کشورهای مختلف 

باعث شده تا باشگاه ها به شدت از لحاظ مالی به 

مشکل خورده و حتی در برخی موارد در پرداخت 

دستمزدهای بازیکنان نیز دچار دردسر شوند. 

در همان اوایل شیوع ویروس کرونا و تعطیلی 

مسابقات، باشـــگاه ها به دنبال راضی کردن 

بازیکنان خود برای کاهش دستمزدها بودند 

و بســـیاری از تیم های بزرگ موفق شـــدند تا 

بـــرای کاهش حقوق ها به توافقاتی برســـند. 

در ابتدا به نظر نمی رســـید ایـــن بحران تا این 

حد جدی و فراگیر باشـــد و حالا برخی تیم ها 

دوباره درحال رایزنی برای کم کردن دســـتمزد 

بازیکنان خود هستند. این بحران مالی تاثیر 

زیادی روی پنجره نقل وانتقالات تابستانی که 

به زودی آغاز می شود، هم خواهد داشت و به نظر 

می رسد کمتر باشگاهی می تواند همانند قبل 

خریدهـــای گرانقیمت و نجومی انجام دهد و 

باید منتظر کاهش قیمـــت بازیکنان در بازار 

نقل وانتقالات باشیم. 

    اصلاح قوانین

جیانی اینفانتینو، رئیس فیفا معتقد اســـت 

کاهش دســـتمزدهای بازیکنان لازمه ادامه 

حیات باشگاه های فوتبال است و برای کمتر 

شـــدن فشـــاری که روی تیم ها وجود دارد و 

عبور از بحران کنونی باید این اتفاق رخ دهد. 

لغو مســـابقات موجب شده تا تیم ها در بخش 

حق پخش بازی ها و همچنین درآمدهایی که در 

روز بازی دارند با مشکلاتی روبه رو شوند و اگرچه 

در بیشتر لیگ ها قرار است به زودی مسابقات 

پیگیری شـــود اما انجام بازی پشـــت درهای 

بسته و بدون حضور تماشاگر باعث می شود تا 

حداقل در این بخش تا پایان فصل هیچ پولی 

به حساب باشگاه ها واریز نشود. کمپانی های 

دارای حق پخش هم با توجه به تعویق سه ماهه 

مسابقات، بخشـــی از مبلغ قرارداد خود را کم 

کرده و در این بخش نیز باشـــگاه ها با مشکل 

مواجه شده اند. رئیس فیفا به تازگی جلسه ای را 

با اعضای کنفدراسیون های مختلف برگزار کرده 

تـــا نظر مثبت آنها را برای انجام اصلاحاتی در 

قوانین مربوط به مسائل مالی در فوتبال جلب 

کند. اینفانتینو در این باره می گوید: »در زمینه 

مسائل مالی پیشنهادهای جالبی در هفته های 

اخیر دریافت کرده ایم که مشغول بررسی آنها 

هستیم. از کاهش دستمزدهای بازیکنان تا کم 

شدن مبلغ قرارداد بازیکنان جدید و همچنین 

مکانیسم های جدید مالیاتی. همچنین درباره 

بحث تعهدات مالی دولت ها به فیفا برای کمک 

به صندوق ذخیـــره ای که می تواند در چنین 

شرایطی به کار آمده و مشکلات بسیاری را حل 

کند. فیفا درحال حاضر مشغول بررسی پروژه ها 

و برنامه های جدیدی در این زمینه است و تلاش 

می کنیم تا شرایط بهتری را برای فوتبال فراهم 

کنیم و از بحران کنونی خارج شـــویم. باید به 

دقت درباره این پروژه ها و ایده ها بحث و بررسی 

صورت بگیرد تا در بهترین شرایط آنها را اجرایی 

کنیم. در کنار این موارد باید درنظر داشت که 

بحث سلامت افراد نیز موضوعی بسیار جدی 

اســـت که باید آن را هم درنظر داشته باشیم و 

در چنین روزهای سختی در کنار هم بمانیم.«

بحث دیگری که در سال های اخیر وجود داشته 

و باعث اعتراض بازیکنان شده است، تعداد زیاد 

مسابقات فوتبال در طول یک فصل است که 

باعث شده تا آنها دچار خستگی شوند و احتمال 

مصدومیت شـــان نیز بالاتر برود. اینفانتینو 

در ایـــن زمینـــه هم قول داده تـــا با همکاری 

کنفدراســـیون های مختلف بازنگری هایی در 

زمینه تعداد مسابقات انجام شود و در صورت 

امکان تعداد بازی ها کاهش یابد. 

از سوی دیگر مدیران باشگاه ها، فیفا را مسئول 

زیاده خواهـــی بازیکنان دانســـته و معتقدند 

قوانین این نهاد باعث شده تا قیمت بازیکنان 

در سال های اخیر افزایش بیش از حدی داشته 

باشد و بسیاری از تیم ها در این زمینه با مشکل 

روبه رو شـــده اند. در شرایط فعلی باید منتظر 

مانـــد تا همه چیز به حالت عـــادی برگردد تا 

درخواست هایی برای منصفانه تر شدن قیمت 

بازیکنان و توزیع عادلانه درآمدها بین باشگاه ها 

صورت گیرد. دســـتمزدهای بازیکنان یکی از 

اصلی ترین دغدغه های باشـــگاه ها هستند و 

حتی باعث شـــده برخی تیم هـــا برای جبران 

کمبودهای مالی خود به سراغ گرفتن وام های 

طولانی مدت از بانک ها بروند. به تازگی تاتنهام 

از یک بانک انگلیسی مبلغ 175 میلیون پوند 

وام گرفته تا بتوانـــد جای خالی درآمدهایش 

را از بلیت فروشـــی و درآمدهای جانبی خود 

جبران کند، اما مســـلما تیم های کوچک تر و 

کم نام ونشان چنین فرصت هایی برای عبور از 

بحران نخواهند داشت و حتی ممکن است با 

ورشکستگی روبه رو شوند. 

    رویه مشابه

لیگ های مهم اروپایی برنامه ریزی خود را برای 

ادامه دیدارهای فصل انجام داده اند و عده ای 

معتقدنـــد آنها برای منافع مالی خود حاضرند 

بر ســـر جان انسان ها معامله کنند و در چنین 

شـــرایطی که هنوز خطر کرونا برطرف نشده 

نباید به فکر پیگیری مســـابقات فوتبال بود. 

اینفانتینو درباره شروع دوباره مسابقات فوتبال 

می گوید: »به نظر من از ســـرگیری مسابقات 

یـــک اولویت بود و در کنار آن باید به فکر دیگر 

بازی ها ازجمله فوتبال بانوان، مسابقات ملی، 

لیگ های داخلی دسته های پایین تر و حتی 

رده های جوانان باشـــیم و نشان دهیم که در 

فوتبال وحدت رویه داریم.«

در انگلیـــس بالاخره پس از جلســـات متعدد 

و طولانی، برنامه ادامه فصل مشـــخص شـــد 

و تیم ها پس از شـــروع تمرینات، برای انجام 

دیدارهای دوســـتانه و در ادامه برگزاری لیگ 

آماده می شوند. در این هفته 1195 مورد تست 

کرونا از بازیکنـــان و مربیان تیم های مختلف 

گرفته شد که هیچ مورد مثبتی از کرونا در بین 

آنها دیده نشده و به نظر می رسد تیم ها کاملا 

آماده پیگیری بازیکنان هستند. 

شروع لیگ می تواند تا حد زیادی از ضرر بیشتر 

باشگاه ها جلوگیری کند، اما مسلما تا چند سال 

آینده روی تراز مالی آنها تاثیرگذار خواهد بود 

و مدت ها طول می کشد تا آنها بتوانند شرایط 

کنونی را پشت سر گذاشته و به اوضاع قبل از 

کرونا برگردند. در روزهای اخیر باشگاه ها دوباره 

مشغول انجام مذاکراتی با بازیکنان هستند تا 

درصورت امکان تخفیف دوباره ای از آنها گرفته 

و دستمزدهایشان را باز هم کاهش دهند. 

در آلمان، بایرن مونیخ توانسته با بازیکنانش 

به توافق برســـد. آنها در ابتدای بحران کرونا 

20 درصـــد از حقوق بازیکنان خود را کاهش 

دادند و حالا دوباره اعلام شـــده که بازیکنان 

تیم صدرنشـــین بوندس لیگا قبول کرده اند 

کـــه تا پایان فصل دریافتی کمتری نســـبت 

به آنچه در قرارداد آنها آمده داشـــته باشند تا 

باشگاه بتواند شـــرایط مالی خود را به ثبات 

برســـاند. هربرت هاینر، رئیس باشگاه در این 

باره می گوید: »بسیار خوشحالم که بازیکنان 

شـــرایط باشگاه را درک کرده و برای کمک به 

تیم خود حاضر شدند دستمزد خود را دوباره 

کاهش دهند. به این ترتیب آنها قســـمتی از 

پولـــی که قرار بود تـــا انتهای فصل بگیرند را 

دریافت نخواهند کرد.«

ایـــن اوضاع حتی در قیمت بازیکنان نیز تاثیر 

گذاشته و از سوی دیگر باشگاه های بزرگ نیز 

نمی توانند بازیکنانی که مدنظرشـــان بوده را 

خریداری کنند. لیورپول، رئال مادرید و بارسلونا 

ازجمله باشـــگاه هایی هستند که برنامه های 

زیادی برای خرید ستاره ها در تابستان داشتند. 

بازیکنانـــی نظیر نیمار، امباپـــه، تیمو ورنر و 

لئوتارو مارتینز از پربحث ترین نفراتی بودند که 

در ماه های اخیر بحث جابه جایی آنها مطرح 

بوده اما حالا شاید حداقل یک فصل دیگر در 

باشگاه های خود ماندنی شوند. 

راهکارهایفیفابرایحلبحرانمالیباشگاهها

اینفانتینو: به دنبال کاهش دستمزدها و قیمت بازیکنان هستیم

حضور تیم شمشیربازی دانشگاه آزاد در لیگ برتر

رئیس فدراسیون شمشیربازی از حضور دانشگاه آزاد اسلامی در مسابقات لیگ 

برتر باشگاه های کشور خبر داد. شنبه گذشته در مرکز ورزش و تربیت بدنی 

دانشگاه آزاد اسلامی فضل الله باقرزاده، رئیس فدراسیون شمشیربازی و امیرعباس 

لشکری، رئیس مرکز ورزش و تربیت بدنی دانشگاه آزاد اسلامی با یکدیگر دیدار 

و گفت وگو کردند. 

لشکری اظهار کرد: »خدا را شاکریم که در پی موفقیت های گوناگون ورزشکاران 

دانشگاه آزاد اسلامی شاهد مسابقات آنها در میادین قاره ای و جهانی هستیم. 

تیم شمشیربازی دانشگاه آزاد اسلامی در سال های نه چندان دور قهرمانی های 

پیاپی در لیگ برتر کشور و همچنین لیگ باشگاه های آسیا به همراه داشته 

است. با توجه به حضور دانشجویان باانگیزه و مستعد، برنامه ریزی برای حضور 

تیم های آقایان و بانوان این دانشگاه در لیگ شمشیربازی صورت خواهد گرفت.« 

رئیس مرکز ورزش و تربیت بدنی دانشگاه آزاد اسلامی ادامه داد: »دانشگاه آزاد 

اسلامی امسال در لیگ برتر شمشیربازی شرکت خواهد کرد. همچنین در این 

جلسه صحبت هایی نیز برای همکاری بین فدراسیون شمشیربازی و دانشگاه 

آزاد اسلامی در مسابقات این دانشگاه صورت گرفت.« 

باقرزاده در ادامه گفت: »با توجه به جایگاه رشته شمشیربازی در ورزش کشور 

و استقبال خوب جامعه، به ویژه دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی از این رشته 

پرهیجان، بر لزوم بهره مندی از تمامی امکانات طرفین برای توسعه این رشته 

تاکید کرده و آمادگی همه جانبه فدراسیون را برای توسعه این رشته ورزشی در 

دانشگاه آزاد اسلامی اعلام کردند.«  لشکری در پایان خاطرنشان کرد: »دانشگاه 

آزاد اسلامی درحال حاضر نگاه ویژه ای به ورزش در بخش پایه، پشتوانه سازی و 

استعدادیابی برای تیم های این باشگاه دارد، حضور دانشگاهیان در لیگ برتر 

منجر به پررونق شدن وحدت ورزشی در سطح جامعه و همچنین دلگرمی و 

ماندگاری بیشتر قهرمانان در ورزش می شود.« 

ورزش دانشگاه

مهدی زاده: به کسب سومین سهمیه المپیک امیدوارم
امیر مهدی زاده، دارنده دو مدال طلای مسابقات جهانی کاراته اظهار داشت: 

»امیدوارم در مرحله آخر مسابقات لیگ جهانی و کسب سهمیه المپیک که در 

پاریس برگزار می شود با آمادگی کامل حضور پیدا کنم و سومین سهمیه آقایان 

را کسب کنم. من برای کسب سهمیه المپیک به مردم قول داده ام و باید آن را 

عملی کنم تا کاراته کشورمان با حداکثر سهمیه راهی المپیک شود.« 

وی افزود: »عملکرد کاراته ایران در راه کسب سهمیه خوب بود. ما ازجمله 

کشورهای موفق بودیم تا جایی که موفق به کسب چهار سهمیه مردان و زنان 

شدیم. امیدوارم خدا کمک کند تا با سهمیه کامل راهی المپیک توکیو شویم.«  

مهدی زاده درخصوص شرایط بدنی خود عنوان داشت: »خدا را شکر وضعیت 

جسمانی خوبی دارم. درحال حاضر تمریناتم را در منزل پیگیری می کنم. 

هر زمان که باشگاه های ورزشی باز شد، آن وقت می توانیم تمرینات گروهی 

خودمان را آغاز کنیم.«

نصیرزاده: لیگ کشتی هم مثل فوتبال برگزار می شود
عبدالمهدی نصیرزاده، رئیس سازمان لیگ کشتی در گفت وگو با تسنیم در مورد 

اینکه چقدر نسبت به آغاز لیگ برتر کشتی از مردادماه امیدوار است، اظهار داشت: 

»ما تابع قوانین و دستورات وزارت ورزش و ستاد ملی مقابله با کرونا هستیم، اما 

اتحادیه جهانی ظاهرا قرار است از 10 تیرماه فعالیت هایش را از سر بگیرد. لیگ 

فوتبال هم در آستانه از سرگیری مجدد مسابقاتش است و طبق صحبت های 

مسئولان، به نظر می رسد بتوانیم در مردادماه استارت مسابقات را بزنیم. برای لیگ 

امسال ما فرصت خوبی برای برنامه ریزی داشتیم. از خدا هم کمک می خواهیم که 

بشود لیگ را آغاز کرد چون با توجه به وضعیت کرونا، یک چیزهایی دیگر دست 

ما نیست. ما در این مدت تمام تلاشی که برای استارت یک لیگ خوب و پویا 

لازم بود را به کار بستیم، شاید همین محدودیت ها هم برای ما یک فرصت خوب 

باشد که بتوانیم لیگ را از مردادماه آغاز کنیم و باید این را به فال نیک گرفت.« 

میرزاجانپور سپاهانی شد
مجتبی میرزاجانپور به تیم والیبال سپاهان پیوست. میرزاجانپـور در کارنامه 

خود 3 سال حضور در تیم پیکـان تهران و کسب مقام قهرمانی در سال 93 و 

همچنین دوم و سومی را در سال های 90 و 94 با این تیم دارد. این دریافت کننده 

قدرتی زن همچنین با تیم بانک سرمایه درسال 96 به مقام قهرمانی رسیده است 

و در سال 97 نیز در لیگ ایتالیا در تیم کاستـلانا بازی کرده است. این ملی پوش 

سپاهان در سال های 92 و 98 نیز با تیم متین ورامین قهـرمان ایران شده است 

و در سال 91 هم به مقام نایب قهرمانی رسیده است.

منهای فوتبال

سیامک خاجی
  روزنامه نگار

نسیم شیرازی
 روزنامه نگار

  گفت وگو

از مسابقات جهانی لهستان که دست پر برگشت، مستقیم 

به قرنطینه رفت تا امروز با گذشت چیزی بیش از سه ماه، از 

کرونا به عنوان یک فرصت برای ریکاوری و بازگشت پرقدرت تر 

برای در دست گرفتن اسلحه اش یاد کند. کاپیتان باتجربه 

شمشیربازی تیم ملی ایران علاوه بر کسب سهمیه المپیک 

2020 توکیو موفق به کســـب مدال برنز جهان هم شـــد تا 

بـــا خیال راحت به المپیکی که یک ســـال به تعویق افتاده 

است، فکر کند. 

مجتبی عابدینی که همچنان در قرنطینه به سر می برد، در 

گفت وگو با »فرهیختگان« اظهار داشـــت: »روزهایی که در 

قرنطینه بودم تمریناتم را به صورت آمادگی جسمانی ادامه 

می دادم ولی تمرینات تخصصی را به دلیل حضور در آپارتمان 

در برنامه ام نداشتم.« 

او که برای سومین بار متوالی جواز حضور در مسابقات معتبری 

مثل المپیک را به دســـت آورده است، ادامه داد: »نمی شود 

تمرین جدی تخصصی انجام داد که البته این موضوع برای 

ما تنها نیست و برای ورزشکاران تمام دنیا وجود دارد، به هر 

حال شرایط قرنطینه برای همه یکسان است و باید خودمان را 

وفق بدهیم و روحیه مان را حفظ کنیم، چراکه سلامتی مهم تر 

از همه چیز است ولی سعی کردم تمریناتم را به گونه ای انجام 

دهم که از آمادگی جسمانی عقب نمانم.« 

عابدینی در پاســـخ به این ســـال که طی روزهای قرنطینه، 

فدراســـیون و کمیته ملی المپیک خبری از او گفته است یا 

نه، پاسخ داد: »به این سوال فقط می توانم بگویم هم بله خبر 

می گرفتند و هم خیر!«

ملی پوش شمشیرباز کشورمان که بلافاصله بعد از بازگشت به 

ایران وارد قرنطینه خانگی شده بود، در مورد اینکه این موضوع 

برایش تبدیل به فرصت شـــد یا تهدید، اظهار کرد: »برای ما 

هم فرصت بود و هم تهدید، از آمادگی تمرینی عقب افتادیم 

ولی فرصتی بود که توانستیم استراحت کنیم، آسیب هایی 

که داشتیم را از بین ببریم و بیشتر تمرکز لازم را پیدا کنیم.« 

ورزشـکار المپیکـی اسـلحه سـابر دربـاره پرداخـت حقوقـی 

کـه قـرار بـود توسـط وزارت ورزش و کمیتـه ملـی المپیـک 

انجـام شـود ولـی هنـوز پرداخـت آن از سـوی کمیتـه ملـی 

المپیـک صـورت نگرفتـه اسـت، بیـان کـرد: »وزارت ورزش و 

جوانـان بـه تعهداتـش عمـل کرد و کمیته ملـی المپیک هم 

به طـور حتـم بـه تعهداتـش عمـل و حقـوق عقب افتـاده ما را 

پرداخـت می کنـد. صالحی امیـری گفـت که حتمـا این کار 

را انجـام می دهـد.« 

وی درباره حمایت کافی از ورزشکاران المپیکی توضیح داد: 

»به هر حال باید از همه ورزشـــکاران حمایت بشود و وزارت 

ورزش مبلـــغ 27 میلیون تومان را به عنوان حقوق واریز کرد 

که خب این یک نوع حمایت بود و فدراسیون شمشیربازی 

هم به نوبه خودش کمک می کند.« 

عابدینی درباره میزان قراردادهـــا و وضعیت برگزاری لیگ 

شمشـــیربازی نیز تصریح کرد: »متاسفانه شمشیربازی از 

لحاظ لیگ مشـــکل دارد و باید اسپانسرهای زیادی جذب 

بشـــوند تا بشود لیگ منسجمی را برگزار کرد. طی سال 98 

فقط یک هفته لیگ برگزار شد که این برای ورزشکاران خوب 

نیست و واقعا اختلاف قیمت قراردادها برای تیم ها، نه تنها 

شمشیربازی بلکه بعضی از رشته های دیگر خیلی تاثیر گذار 

است و ما هم با این اختلاف رقم ها مشکل داریم.« 

وی با اشاره به نیازهای تمرینی شان در شرایط فعلی نیز گفت: 

»بـــرای تمرینات علاوه بر حفظ آرامش و روحیه، به وســـایل 

بدنسازی، دمبل ها، هالترها و کش های مختلف نیاز است که 

خودم نصف آنها را تهیه کردم و فکر می کنم اکثر ورزشکاران 

هم این وسایل را دراختیار داشته باشند.« 

او درباره داشتن حریف تمرینی در دوران بعد از کرونا نیز ادامه 

داد: »خوشبختانه ما خودمان یکی از تیم های قدرتمند دنیا 

هستیم و کشورهای دیگر به ما نیاز دارند که این برای ما هم 

خیلی خوب اســـت و امیدوارم بعد از دوران کرونا بتوانیم با 

شمشیربازان دیگر کشورها تمرینات خوبی را داشته باشیم 

و بعد از این هم مســـابقاتی که برگزار می شـــود را به دلیل 

اینکه سهمیه المپیک را هم در انفرادی و هم تیمی به دست 

آورده ایم، به عنوان مسابقات تدارکاتی جدی با هدف تمرکز 

و رفع مشکلات دنبال خواهیم کرد که این به ما برای حضور 

قوی تر در المپیک کمک خواهد کرد.« 

او به تصاحب مدال المپیک نیز بسیار امیدوار است و افزود: 

»ما فرصت خوبی برای رســـیدن به مدال و سکوی المپیک 

می توانیم داشته باشیم و از این به بعد با خیال راحت می توانیم 

در مسابقات شرکت کنیم و این واقعا فرصت خوبی است.« 

مجتبیعابدینیدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:اختلافقراردادهایرشتههایورزشیخوبنیست

کرونا برای المپیکی ها هم تهدید بود هم فرصت

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

مکگرگوردرمصاحبهباسانلندن:

مبارزه کافی است، می خواهم زندگی کنم

مک گرگور، ستاره بزرگ هنرهای 

رزمی ترکیبی در اقدامی عجیب و 

غیرقابل پیش بینی برای همیشه با 

دنیای حرفه ای خود خداحافظی و 

متن استعفای خود را منتشر کرد. شیر ایرلندی با اعلام بازنشستگی خود به 

صراحت اعلام کرد دیگر در هشت ضلعی به میدان نمی رود. 

گفت وگوی سان لندن با شیر ایرلندی را در ادامه می خوانید.

خبراستعفایشمانهتنهابریتانیابلکهجهانورزشراتکاندادهاست.

من پیش از این دو بار اعلام بازنشستگی کرده بودم اما به دلایلی تصمیم گرفتم 

میدان را خالی نکنم، اما این بار قضیه فرق دارد. 

بسیاریازهوادارانشمامیخواهندبدانندعلتایناعلامبازنشستگی

چیست؟

همه چیز را نمی توان گفت و قطعا برای این کار دلایلی دارم، اما چیزی که می توانم 

بگویم این است که می خواهم زندگی کنم و برای آن برنامه دارم. 

شماتصویریازخوددرکنارمادرتانمنتشرکردهاید.

بله، همین طور است. برای همین است که می گویم می خواهم زندگی کنم و 

بیشتر از این در میدان مبارزه حاضر نخواهم شد. 

دشمنانشمامعتقدندازترسمسائلمالیاستعفایخودرامنتشر

کردهاید!

آنها همیشه کار خودشان را می کنند و همیشه حرفی برای گفتن دارند. من به 

این چیزها اهمیت نمی دهم. 

آیاایناستعفاواعلامبازنشستگیربطیبهحبیبدارد؟

نورماگومدوف باید به خاطر بازنشستگی من خوشحال باشد. تا آخرین روز 

زندگی ام رقیب من خواهد بود و همیشه با صدای بلند می گویم که هرگز نتوانست 

مقابل من عرض اندام کند. تابلوی نتایج مهم نیست مهم این است که خود او 

هم می داند هرگز هم رده من نبود. 

رقابتباکدامیکازرقباسختترینمبارزهبود؟

در مبارزه با آلدو هیچ سختی ای را تحمل نکردم، دیاز هم نتوانست مقابل من نفس 

بکشد. از حبیب نورماگومدوف خاطره خوبی ندارم و او را به خاطر اهانت هایی 

که کرده هرگز نمی بخشم. 

شمااستادمبارزههایروانیقبلازمبارزههستید!

الگوی من در این مورد محمدعلی کلی بوده است. عادت دارم این کار را انجام 

بدهم و به نظر من این هم بخشی از مبارزه است. 

آیااحتمالداردبنابهدلایلیباردیگربهرقابتها

برگردید؟

دیگر هرگز این اتفاق رخ نخواهد داد و من برای همیشه 

زندگی را در آغوش خواهم گرفت. خیال باز گشتن به دنیای 

مبارزات را ندارم و دوست دارم در آرامش به خانواده و ادامه 

زندگی خود فکر کنم. از ابتدا هم به خاطر مسائل 

مالی مبارزه نمی کردم، اما اکنون خوشحالم که 

ناخواسته سود مالی خوبی در این عرصه داشته ام. 

اکنون می خواهم در یک خیریه فعالیت کنم و 

باقی عمر خود را در کنار خانواده باشم. 

هیچنکتهسیاسیدرکارنیست؟

به هیچ عنوان مشکل سیاسی در کار نیست 

و من تحت فشار نیستم. این تصمیم را در 

کمال آرامش و آزادی گرفته ام. 

مصاحبه  روز

بابک سرانی آذر
 مترجم


